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Urgentní telefonní číslo Městské policie Hrabůvka  596 712 293, také lze volat 156
(obě telefonní čísla fungují 24 hodin denně)

! volat při páchání jakékoliv trestné činnosti  ! v případě pohybu podezřelých osob

Starobělské zastupitelstvo při jednom z prvních hlasování - Starobělské zastupitelstvo při jednom z prvních hlasování - 
už pod vedením nového starostyuž pod vedením nového starosty

Starobělské zastupitelstvo při jednom z prvních hlasování - 
už pod vedením nového starosty

 Stará Bělá má po devatenácti le-

tech v čele novou tvář – starostou je 

třiapadesátiletý matematik Mojmír 

Krejčíček. „Když jsem se rozhodl 

kandidovat v letošních volbách, mu-

sel jsem počítat s tím, že když to do-

padne, budu postaven před otázku 

vzít či nevzít starostovskou židli. 

Že musím být připraven. Samozřej-

mě starostování neberu z donucení. 

Beru to jako výzvu.“

Jak to zní: Mojmír Krejčíček, sta-

rosta?

 Je to o velké zodpovědnosti a úpl-

ně jiné práci, než jsem dělal dosud. 

Ta práce mě láká, zúročím v ní dosa-

vadní zkušenosti jak z manažerské 

práce, tak ze Sokola. 

 V manažerské pozici jsem nesl od-

povědnost a musel dokázat věci pro-

sadit. A také je kontrolovat a řídit. 

V Sokole jsem stál v čele výboru 

jednoty, kde fungovaly demokratické 

principy rozhodování – občas jsem se 

musel zasadit i o to, s čím jsem 

nesouhlasil. To se také bude hodit.

Pokračování na straně 5 

 Nervozita a obřadnost,
to bylo první zastupitelstvo
Volil se starosta, jeho zástupce i radní

 Slavnostní nálada i lehká nervozita, takové bylo první zasedání nové 

patnáctky starobělských zastupitelů. Složili slib, stvrdili jej podpisem 

a pustili se do práce – čekala je volba nového starosty.

 Byla tajná a dramatická. O pozici se ucházeli dva kandidáti: Michal 

Hořínek z KDU-ČSL a nezávislý Mojmír Krejčíček.             Více na straně 4

Pondělí   
 22. 12. 2014 8 - 12 13 - 17

Úterý     
 23. 12. 2014 8 - 12

Středa    
 24. 12. 2014  zavřeno

Čtvrtek   
 25. 12. 2014  zavřeno

Pátek  
 26. 12. 2014  zavřeno

Pondělí   
 29. 12. 2014 8 - 12 13 - 17

Úterý   
 30. 12. 2014 8 - 12

Středa   
 31. 12. 2014  zavřeno

Čtvrtek
 1. 1. 2015  zavřeno

Pátek
 2. 1. 2015  zavřeno

Úprava úředních hodin

pro styk s občany

na ÚMOb Stará Bělá

v prosinci 2014

Ostravské vodárny a kanalizace a.s., 

v zastoupení investora stavby Statu-

tárního města Ostravy oznamují, 

že v lednu 2015 budou zahá-

jeny práce na stavbě: „Kanali-

zace Folvarek II. etapa  - rušení 

výústí, 1. část - obnova vjezdů a pří-

kopů na ul. Junácké 1. část dostavba 

a 2. a 3. část“. 

 Jedná se o dlouhodobě plánovanou 

akci na výstavbu kanalizace v celé 

oblasti Folvarku. Předpokládané 

ukončení prací je plánováno na dru-

hou polovinu roku 2016. Případné 

další informace uveřejníme v někte-

rém z dalších čísel zpravodaje. 

ÚMOb Stará Bělá

Informace
pro občany

Poděkování

 Chtěl bych touto cestou poděko-

vat všem občanům za podporu 

nejen v těchto volbách a také 

vyjádřit dík pracovníkům úřadu

za vzájemnou motivaci ke společné 

práci pro obec.

 Novému vedení přeji mnoho 

úspěchu v jeho činnosti.

Josef Holáň

Ředitelství Základní školy Ostrava - Stará Bělá
zve rodiče budoucích prvňáčků

k zápisu do 1. třídy pro školní rok 2014 – 2015.

Zápis se uskuteční ve dnech:

čtvrtek 15. 1. 2015
v 16 a v 17 hodin

pátek 16. 1. 2014
v 16 hodin v budově školy.

Rodiče si přinesou rodný list dítěte, průkaz pojišťovny dítěte
a občanský průkaz zákonného zástupce.

Zápis žáků proběhne ve skupinách v uvedeném čase,
proto žádáme rodiče o dochvilnost.

Zápis se týká dětí narozených do 31. 8. 2009 a starších, včetně dětí, 
kterým byl udělen v loňském školním roce odklad školní docházky.

 K zápisu mohou přijít i děti vyzrálé, narozené od 1. 9. 2009 do 30. 6. 2010.

Zápis dětí do 1. třídy

 Budu si muset

doplnit šatník,

říká nový

starosta
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 Proč se rozhodli kandidovat, co by 

se za jejich působení mělo ve Staré 

Bělé změnit a jakým krédem se bu-

dou ve své zastupitelské práci řídit – 

to byly otázky pro nově zvolené za-

stupitele. Tady jsou jejich krátké vi-

zitky, pomohou vám jednotlivé členy 

zastupitelstva lépe poznat a zařadit.

 (joh)

Ladislav Dlouhý
zastupitel, ODS

 „Karty jsou rozdány, zapomeň-

me na politikaření a začněme 

spolupracovat a ne vyčítat.“

• 66 let, důchodce, v zastupitelstvu 

1994-1999, poté tajemník Staré Bělé

• Myslím si, že znám problematiku 

naší obce, a přál bych si, aby obec 

prosperovala a byla stále krásnější.

• Zájem občanů o dění v obci by měl 

být větší, stejně jako hrdost na to, 

že jsme občany Staré Bělé.

Ing. Zdeněk Dlouhý
zastupitel a předseda finančního 

výboru, KSČM

„Vše pro rozvoj obce.“

• 62 let, pracovník Vězeňské služby 

ČR, v zastupitelstvu od roku 1990

• Chci se podílet na rozvoji obce, 

uplatnit své zkušenosti z dlouholeté 

práce v zastupitelstvu.

• Měli bychom se zasadit o realizaci 

investičních akcí v rámci plánu 

rozvoje obce.

Milan Folta
zastupitel, SNK Stará Bělá 2014

 „Dobré lidské vztahy.“

• 60 let, mechanik Českých drah, 

v zastupitelstvu od roku 2002

• Chci být pro obec užitečný. 

• Opravit zanedbané.

Ing. Pavel Folta
zastupitel, KDU-ČSL

 „Diskuze - otevřenost – rozhod-

nost – osobní odpovědnost! 

Ne populismu, ne upřednostňo-

vání osobních zájmů.“

• 60 let, ředitel Charity sv. Alexan-

dra, v zastupitelstvu od roku 2002

• Začínám třetí volební období, 

což nepovažuji za chvályhodné. Fan-

dím mladé generaci a přál bych si, 

aby nás „starší“ právě mladí s elá-

nem a optimismem vystřídali ve služ-

bě občanům. Být vybraný na kandi-

dátku KDU-ČSL jsem považoval 

za čest a zároveň s tím cítím souvise-

jící osobní odpovědnost. 

• Je potřeba optimalizovat kapacitu 

nejen obecních mateřských škol, 

ale i domova pro seniory. Zvýšit bez-

pečnost silničního provozu (chod-

cům i cyklistům) i ochranu osobního 

majetku občanů před vandalismem. 

Podporovat kvalitní kulturní akce 

a činnost organizací podporující 

 Kdo je kdo – zastupitelské vizitky

sportovní či volnočasové aktivity dětí 

a mládeže. Osobně bych si přál, 

aby se podařilo probudit zájem ob-

čanů o společenské dění v obci, sjed-

notit pohled na řešení priorit obce 

a vytvořit podmínky pro zdravou sou-

těživost působících spolků/oddílů 

v obci.

Ing. Tomáš Grygar
zastupitel, SNK Stará Bělá 2014

„Pro spoluobčany – ne politiku.“

• 50 let, manažer kvality, v zastupi-

telstvu od roku 2012

• Chci pomáhat řešit eventuální pro-

blémy obce a pomoci jejímu rozvoji.

• V zastupitelstvu má jít o jasné a ro-

zumné řešení daných problémů.

Ing. Josef Holáň
zastupitel, SNK Stará Bělá 2014

 „Nebýt lhostejný k dění, zejmé-

na v mém okolí.“

• 70 let, důchodce, v zastupitelstvu 

od roku 1994, 19 let byl starostou

• Chci se dál aktivně podílet na cho-

du obce.

• Snad už se dost věcí změnilo, hod-

ně jich je připravených a jejich reali-

zace je závislá i na získání finančních 

prostředků.

Mgr. Michal Hořínek
místostarosta, KDU-ČSL

 „Snažme se žít jako rodina, 

přejme si navzájem dobro a od-

pouštějme si.“

• 38 let, právník na krajském úřadě, 

v zastupitelstvu od roku 2010 (místo-

starosta)

• Chci se podílet na správě věcí ve-

řejných a na zlepšování života v obci, 

naplňovat volební program a vytvá-

řet přátelské prostředí pro život ro-

din - od těch nejmenších až po senio-

ry.

• Chtěl bych prosazovat tři základní 

body: spolupráci, diskusi a investice. 

Spolupráci v rámci zastupitelstva, 

se školami a spolky. Diskusi s občany 

nad opatřeními, která se jich dotýka-

jí. Investice do infrastruktury, obec-

ních budov a zařízení, aby se nám 

ve Staré Bělé lépe žilo, sportovalo 

a odpočívalo.

František Kaděra
zastupitel, KSČM

 „Ve spolupráci s ostatními za-

stupiteli pokračovat v práci pro 

občany.“

• 69 let, důchodce, v zastupitelstvu 
od roku 1998

• Mám zájem o dění ve Staré Bělé 
a chci přispět ke zvelebování obce.

• Mělo by se nadále pokračovat 
v rozkvětu Staré Bělé, konkrétně 
zlepšit bydlení pro důchodce, bez-
pečnost na silnicích a ve večerních 
hodinách.

Stanislav Kokeš
radní, ODS

 „Aby Stará Bělá vzkvétala.“

• 56 let, řidič, v zastupitelstvu od ro-
ku 1994

• Mám zájem pro naši obec něco 
dělat.

RNDr. Mojmír Krejčíček
starosta, SNK Stará Bělá 2014

 „Dívat se a naslouchat.“

• 53 let, informatik – nyní starosta, 

v zastupitelstvu 1994-2002 a nyní 

• Kandidoval jsem za SNK, protože 

jsem chtěl být alternativou k politic-

kým stranám.

• Chci přivést více lidí k zájmu o Sta-

rou Bělou a dění v ní.

Markéta Nováčková, DiS.
zastupitelka, KDU-ČSL

 „Co říkám, to také dělám.“

• 35 let, vedoucí produkce České te-

levize Ostrava, nyní na mateřské do-

volené, v zastupitelstvu je nováčkem

• Jsem dlouhodobě aktivní ve skaut-

ském středisku, které pořádá spou-

stu akcí pro veřejnost v obci, nejen 

pro děti  - ráda budu nápomocná i při 

obecních aktivitách. Jsem komuni-

kativní člověk, nastavena pro řešení 

různých situací, věřím, že přispěji 

k lepší komunikaci občanů s obcí.

• Nevím přesně, jak fungovalo za-

stupitelstvo, byla jsem jen na pár 

zasedáních minulých zastupitelstev, 

tak uvidím po určité době, co bude 

dobré změnit nebo spíše doplnit.

Ivana Richterová
radní, KDU-ČSL 

 „Šťastní rodiče, šťastné děti.“

• 54 let, sociální pracovnice, v za-

stupitelstvu je nováčkem

• Byla jsem oslovena a byla mi na-

bídnuta možnost být prospěšná 

občanům.

• Stěžejní je vybudování kvalitního 

bydlení pro seniory s nabídkou slu-

žeb a možností setrvání ve Staré Bě-

lé. Podpoření mezigeneračních va-

zeb. Trvalá podpora volnočasových 

aktivit pro děti.

Bc. Aleš Stuchlík
zastupitel a předseda kontrolního 

výboru, ČSSD

 „Nikdy nezapomenout na to, 

kým jsem byl.“

• 29 let, prodejce, v zastupitelstvu 

je nováčkem

• Kandidoval jsem, jelikož se o poli-

tiku dlouhodobě zajímám a chci po-

moc Staré Bělé v jejím dalším rozvo-

ji.

• Měla by se zlepšit spolupráce 

s místními organizacemi, zvýšit bez-

pečnost v obci, zvýšit podporu škol-

ství a vzdělávání, pokračovat v opra-

vách chodníků, ulic, silnic.

Mgr. Pavel Stuchlý
zastupitel, KDU-ČSL

„Být s druhými a být pro druhé.“

• 38 let, středoškolský učitel, v za-

stupitelstvu je nováčkem

• Není mi lhostejné dění v naší obci 

a mám chuť přiložit ruku k dílu.

• Chtěl bych, aby se naše obec stala 

ještě přátelštější a bližší občanům.

Mgr. Petr Zezulka
radní, SNK Stará Bělá 2014

 „Rád komunikuji s lidmi, kteří 

jsou ochotni se domluvit.“

• 36 let, učitel ZŠ Ostrava-Stará Bě-

lá, v zastupitelstvu od roku 2010

• S obcí jsem osobně i pracovně 

spjat, znám spoustu jejích občanů. 

Možná tobude znít banálně, ale fi-

nanční investice a život obce mi ne-

jsou lhostejné.

• Nejsem zastáncem převratných 

změn, spíš mi jde o to, aby v práci 

zastupitelů Staré Bělé byla návaz-

nost a dříve započatá práce se nepře-

rušovala kvůli hloupým osobním šar-

vátkám. Také vím, že některé pro-

jekty je potřeba dokončit (např. spor-

tovní plochy pro děti).

Starobělští zastupitelé
zleva: Markéta Nováčková, Ivana Richterová,
Ladislav Dlouhý, Zdeněk Dlouhý, Michal Hořínek,
František Kaděra, Stanislav Kokeš, Tomáš Grygar,
Pavel Folta, Aleš Stuchlík, Josef Holáň, Petr Zezulka,
Milan Folta, Mojmír Krejčíček, Pavel Stuchlý.
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 ZO KSČM ve Staré Bělé děkuje 

občanům, sympatizantům a voličům 

KSČM za hlas, který jste v komunál-

ních volbách dali kandidátce KSČM.

 Vážíme si každého hlasu a zároveň 

nás to zavazuje k zodpovědné práci 

v následujícím volebním období 

pro obec a město Ostravu.

ZO KSČM ve Staré Bělé

Poděkování  Běžky 2014-15

 Stejně jako i v minulých le-

tech pořádáme jednodenní 

běžkařské zájezdy do Beskyd 

a Jeseníků.

Termíny jsou
20. 12.

3. 1., 17. 1., 31. 1.
7. 3.

 Cena zájezdu do Beskyd je 

170 Kč, Jeseníky stojí 270 Kč. 

 Pokud nebude sníh, jdeme 

pěšky.

 Třídenní zájezd na Paprsek 

je 6. - 8. 2. 2015.

Všechny zve Zdeněk Kocourek 

kocourek.zde@seznam.cz

Mobil: 602 724 996

 Děkujeme
 Dne 4.11.2014 došlo v podvečerních hodinách na ulici 

Mitrovická v blízkosti M3 k dopravní nehodě, při níž byl zraněn 

náš syn Ondřej Suchánek

 Zaměstnanci pekárny pohotově přivolali RZS a POLICII ČR.

 Okamžitě a naprosto profesionálně se po nehodě o našeho 

syna postaral panCyroň, jenž u něj setrval až do příjezdu 

lékařů. Paní Cyroňová nám zatím přiběhla povědět o tomto 

neštěstí.

 Ondra si po nehodě poležel pár dní v nemocnici a odnesl si 

pouze pár stehů na noze.

 Děkujeme manželům Cyroňovým, zaměstnancům pekárny 

a všem přítomným za záchranu našeho syna.

 Slibuji, že budu při přecházení cesty dávat větší pozor ;-)

                  Ondřej Suchánek s rodiči

Rádi bychom Vás pozvali
do znovu otevřené pivnice Tosca. 
PO – PÁ od 11:00 – 14:00 hodin si u nás můžete dát denní menu.

Dále vám můžeme doporučit místní čepovaný

Starobělský ležák 12°, filtrovaný i nefiltrovaný.

K tomu vám nabízíme něco z naší kuchyně, jako například:
vepřový zabijačkový guláš, uzená žebra,
grilovaná kuřecí křidýlka a spoustu dalších.
Z našich služeb dále můžete využít možnost cateringu i rautu
dle přání zákazníka a to vše s dovozem až do domu
a rovněž narozeninové a firemní akce. 

Otevírací doba: Po – Čt   11:00 – 22:00
 Pá – So   11:00 – 24:00
 Ne 11:00 – 22:00 Kontakt: 777 273 359

 Vaše tipy a nápady

Máte-li zajímavý tip, 

námět či téma,
o němž byste si ve Zpravodaji 

rádi přečetli, napište nám na 

starobelskyzpravodaj@email.cz.

 Těšíme se!          Vaše redakce

Děti potřebují nejvíce:
• stolní hry (pexeso, karty, člověče nezlob se, …)
• psací  potřeby (pastelky, fixy …)
• výtvarné potřeby (tempery, plastelínu, štětce,…)
• pouzdro, pohádkové knížky
• plyšové hračky

 Na Štědrý den při mši svaté 
v  15 hod. v kostele sv. Jana Nepo-
muckého ve Staré Bělé budeme 
vybírat dárky pro děti  ze sociálně 
slabčích rodin, které jsou umístě-
ny se svými matkami v azylových 
domech.

 Sbírka týkající se všech, kteří by 
chtěli o Vánocích vykouzlit úsměv na 

dětských tvářích a potěšit jejich srdce.

Udělejme na  Vánoce radost dětem!

Otevřeme svá srdce o Vánocích, každému dárci děkujeme.

Více informací: svetlusky.starabela@seznam.cz 



 Dokončení z titulní strany

 V prvním kole dostal lidovecký 

kandidát šest hlasů, jeho soupeř 

o jeden více – ale protože ani jeden 

nezískal nadpoloviční většinu z mož-

ných patnácti zastupitelských hlasů, 

následovalo druhé kolo. V něm získal 

Michal Hořínek stejný počet hlasů 

jako poprvé – šest. Mojmíra Krejčíč-

ka zakroužkovalo osm zastupitelů. 

Jeden hlas zůstal neplatný.

 „Nervózní jsem nebyl, věděl jsem, 

že to bud dopadne, nebo ne,“ reago-

val Mojmír Krejčíček na to, že se prv-

ní listopadovou středu těsně před 

půl šestou vpodvečer stal staroběl-

ským starostou.

 Post místostarosty jednoznačně 

obhájil Michal Hořínek, který neměl 

protikandidáta. „Výsledky hlasování 

v zastupitelstvu plně akceptuji, jako 

vítězové voleb jsme byli ochotni 

přistoupit jen na svobodnou a tajnou 

volbu starosty, což se povedlo, legi-

timně zvolené zastupitelstvo si vy-

bralo svého starostu. Jsem rád, 

že jsem dostal důvěru i jako místo-

starosta a že v radě zasedne také 

Ivana Richterová. Je teď na vedení 

obce, jak dokáže své zkušenosti a vi-

ze proměnit ve skutečnost. Doufám, 

že se nám toho podaří zrealizovat 

co nejvíce,“ uvedl.

 Radními se společně se starostou 

a jeho zástupcem stala právě lido-

vecká kandidátka Ivana Richterová, 

Stanislav Kokeš z ODS a nezávislý 

Petr Zezulka. Všichni dostali shodně 

po deseti hlasech.

 Zastupitelé už pod vedením Moj-

míra Krejčíčka vybrali také předsedy 

dvou výborů. V čele finančního bude 

znovu stát zkušený zastupitel Zde-

něk Dlouhý, kontrolní výbor povede 

nováček Aleš Stuchlík.

 Další jednání starobělského zastu-

pitelstva je na řadě v prosinci – 

na programu bude mimo jiné schva-

lování rozpočtu městského obvodu 

na příští rok.                                (joh)

 Nervozita a obřadnost, to bylo první zastupitelstvo

Volil se starosta, jeho zástupce i radní
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Ordinační
a provozní doby
o vánocích

MUDr. Václav Pika

22. 12. 8 - 15

23. 12. 8 - 12 Proskovice

24. 12. zavřeno 

25. 12. zavřeno

26. 12. zavřeno

29. 12. 8 - 12

30. 12. 8 - 12 Stará Bělá

31. 12. zavřeno

1. 1. 2015 zavřeno

2. 1. 2015  zavřeno

MUDr. Oldřich Velký

22. 12. 7 - 14

23. 12. 7 - 12.30

24. 12. zavřeno

25. 12. zavřeno

26. 12. zavřeno

29. 12. 7 - 12.30

30. 12. 7 - 11.30

31. 12. 8 - 12

1. 1. 2015 zavřeno

2. 1. 2015 7 - 11.30

MUDr. Darja Komínková

22. 12. 7.30 - 12

23. 12. 7.30 - 12

24. 12. zavřeno

25. 12. zavřeno

26. 12. zavřeno

29. 12. – 2. 1.  dovolená

Zástup 29. - 30.12. 

MUDr. Trávníčková, TERAPEUT, 
Ostrava - Výškovice, Lumírova

Zástup 2.1.2015

MUDr. Kotrčová, Ostrava - Hrabová

Kadeřnictví IVETA

22. 12. 8 - 16

23. 12. 8 - 15

24. 12. zavřeno

25. 12. zavřeno

26. 12. zavřeno

29. 12. 8 - 12

30. 12. 8 - 12

31. 12. - 2. 1. 2015 zavřeno

Rehabilitace

22. 12. 7 - 13.30

23. 12. 7 - 13 - 30

29. 12. 12 - 18

30. 12. 7 - 13

31. 12. 7 - 13

2. 1. 2015 zavřeno

Lékárna

22. 12. 7.30 - 16

23. 12. 7.30 - 16

24. 12. zavřeno

25. 12. zavřeno

26. 12. zavřeno

29. 12. 7.30 - 15

30. 12. 7.30 - 15

31. 12. zavřeno

1. 1. 2015 zavřeno

2. 1. 2015 zavřeno Inventura

 V listopadu jsme na naší škole měli 

milou návštěvu. Navštívil nás pan 

Holba, který je nevidomý a má vodí-

cího psa Pedra, který se stará o to, 

aby pan Holba mohl přejít přes pře-

chod nebo najít dveře, vchod a scho-

dy. To všechno Pedro umí. Ale samo-

zřejmě toho Pedro umí mnohem víc 

a je velmi poslušný. Nesmí reagovat 

  Pan Holba a jeho přítel Pedro

na jiné psy, musí vydržet, i kdyby mu 

někdo šlápl na packu apod. Když ně-

jaký pes k němu přijde, Pedro si 

lehne, nevšímá si ho a nechá ho ode-

jít jako vítěze – to je úžasné.

 Pedro je černohnědý labrador a je 

mu osm let. Než se stal vzdělaným 

vodícím psem, musel projít osmimě-

síčním výcvikem a udělat zkoušky. 

Pedro je i mistrem ČR v poslušnosti 

vodících psů.

 Na setkání s panem Holbou jsme 

se naučili, jak pomoci nevidomým li-

dem, kdyby pomoc potřebovali. 

A určitě pomůžeme. Pedro za pár 

měsíců odchází do psího důchodu 

a pan Holba dostane nového vodící-

ho psa. My mu přejeme, aby i ten byl 

stejně úžasný jako Pedro. 

Adéla Kuchtová, Adam Zezulka, 

Jakub Vaněk

žáci 4.A



 Budu si muset doplnit šatník,

říká nový starosta

 Dokončení z titulní strany

 Starostou jsi se stal 5. listopadu 

2014 v 17:26. Volba byla dvoukolová. 

Byly to nervy?

 Všichni se ptali, zda jsem nervóz-

ní. Nebyl jsem. Věděl jsem, že to buď 

dopadne, nebo ne – ale že svou práci 

mám, a když tak v ní budu pokračo-

vat a starostou bude někdo jiný.

 Byli jsme s Michalem Hořínkem 

domluvení, že jedeme na férovku – 

že  budeme kandidovat proti sobě, 

a když někdo z nás získá křeslo sta-

rosty, podpoří toho druhého jako 

místostarostu.

 Oba jsme vzali, jak to dopadlo, po-

gratulovali jsme si a neděláme z toho 

vědu. Já neskáču euforií vysoko a on 

není extrémně zklamaný, vztah mezi 

námi se nemění. Musíme spolu vy-

cházet a jeden druhého podržet.

 Až když bylo po všem, uvědomil 

jsem si, co by se stalo, kdyby to ani 

ve druhém kole nedopadlo: do další-

ho kola by musel nastoupit jiný kan-

didát či kandidáti.

 Ve druhém kole jsi získal osm hla-

sů z patnácti, těsnou nadpoloviční 

většinu, Michal Hořínek šest, jeden 

hlas byl neplatný. Předcházela volbě 

starosty nějaká větší politická jedná-

ní – shánění hlasů? 

 Lidí, na které jsem měl kontakt, 

jsem se zeptal, jestli podpoří mě, ne-

bo Michala. Nic jsem nikomu nesli-

boval, nikoho jsem nikam netlačil, 

prostě jsem se lidsky zeptal, pro koho 

se rozhodnou. Chtěl jsem mít jasno.

 KDU-ČSL nás oslovila k jednání, 

chtěli mít starostu, měli ve volbách 

o 60 hlasů víc než my, chápu jejich 

požadavek. Nicméně řekli jsme, 

že starostou bude ten, kdo získá nad-

poloviční většinu zastupitelstva. Ne-

ní tu žádná koaliční dohoda, žádná 

opozice, nic takového jsme my ne-

závislí kandidáti nechtěli. Stejně mu-

síme spolupracovat všichni, aby Sta-

rá Bělá fungovala. Nejsme žádné vel-

ké město, nehrajeme si na politiky, 

jsme normální lidé, kteří v Bělé žijí 

a chtějí žít dál.

Když ses stal starostou, kdo byl první, 

komu jsi to řekl?

 Generální ředitel firmy, pro kterou 

jsem pracoval. Manželce jsem volal 

samozřejmě taky, ale ten, komu jsem 

to potřeboval sdělit jako jednomu 

z prvních, byl můj šéf.

Jeho reakce?

 Pogratuloval a přidal několik pepr-

ných slov. Ve firmě jsem řídil asi tři-

cet lidí, v poslední době jsem dělal 

vedoucího projektů, měl jsem na sta-

rosti zakázky v objemech desítek 

milionů korun, musel jsem řídit jak 

zaměstnance, tak subdodavatele.

Tahle zkušenost se bude hodit.

 Určitě. Vím, jak se chovají dodava-

telské firmy, a naopak jak důsledně 

se mají přebírat dodávky. Díky tomu 

vím, jak vypadají všeobecné smluvní 

podmínky například stavebních fi-

rem a co je dobré do nich dát, aby ne-

byly zbytečné náklady navíc.

Co další reakce: rodina, sousedé, 

kamarádi, okolí?

 Manželka a moje matka to prožíva-

ly velice. Manželka ráda není, říkám 

to otevřeně. Vadí jí ztráta soukromí, 

bude obrovská, to přijde. Neříkám, 

že jsme žili inkognito, ale s některý-

mi lidmi nebyl důvod se potkávat. 

Teď to bude jinak. Matce a otci to 

radost udělalo, i když si uvědomují, 

že je to velká zodpovědnost.

Byly i nějaké nepříjemné reakce?

 Zatím ne, ale počítám s tím. Volby 

dopadly de facto nerozhodně, lze 

očekávat, že někteří jsou zklamaní, 

že jsem starostou. A jiní jsou rádi.

Co bude to první, co jako starosta 

uděláš?

 To první je to nejdůležitější: sesta-

vit rozpočet. Musí být schválený 

do konce roku. Samozřejmě musíme 

zdárně dokončit rekonstrukci úřadu, 

protože je potřeba někde pracovat. 

Taky je před námi zima, takže nás če-

ká zimní údržba. A musíme připravit 

plán prací na příští rok.

 Procházím si obec. Pokud mě lidé 

někde uvidí s mobilem v ruce, fotím 

problémy, které vidím. Jsou to drob-

nosti, které často nestojí téměř nic 

a naše pracovní četa je dokáže jedno-

duše opravit: označníky ulic, sloupy 

značek, rezavé zábradlí, zarostlé 

chodníky – detaily, které už mnohdy 

ani nevnímáme a můžeme je snadno 

napravit. 

 Pak jsou tu větší potíže: rozbité 

místní komunikace. Ty musíme dát 

do plánu údržby, tak aby obec vypa-

dala.

Jsi připravený, že tě lidé zahltí dalšími 

problémy?

Určitě.

Jakým způsobem s tebou mají komu-

nikovat? Napsat mail? Přijít?

 Jsem zvyklý komunikovat elektro-

nicky, kdo mi pošle jednoduchý mail 

s fotkou a upozorní na problém, urči-

tě se jím budeme zabývat. 

Tvůj předchůdce Josef Holáň byl 

ve funkci 19 let. Dal ti nějakou dobrou 

radu do začátku?

 Zatím ne, ale rád bych jej poprosil, 

aby nějakou dobu docházel na úřad 

výrazně častěji, než si možná myslí, 

v některých věcech budu potřebovat 

poradit. Zůstal zastupitelem, je čle-

nem finanční komise, určitě nechci, 

aby seděl doma a prožíval zasloužilý 

odpočinek. On je jedním z těch, kte-

rým není lhostejné, co se v obci bude 

dít, jeho zkušenosti jsou cenné.

Budeš chtít dělat něco jinak než 

předchozí starosta?

To nedokáži říci. Přebírám úřad 

v pozici, kdy obec není zadlužená, 

nemá žádné závazky vůči třetím stra-

nám, rozpočet byl vyrovnaný, případ-

ně přebytkový. To je obrovské plus. 

Mnohé je opraveno, ale nemáme ka-

nalizaci, ještě někde chybí chodníky. 

Kanalizace nás čeká, bude to velký 

nápor na občany – všechno bude roz-

bité, všude bude bláto, budou se tady 

pohybovat lidé, které nebudeme 

znát.

Nač se v nové pozici těšíš? A nač vů-

bec ne?

 Nemám to takhle rozděleno. Jsem 

zvyklý projednávat i nepříjemné vě-

ci. Nejsem řečník, nedokázal bych 

z voleje hodiny hovořit. Na druhou 

stranu jsem dostatečně klidný, abych 

leccos snesl. A určitě se dokážu 

i naštvat, ale nejsem prchlivý.

RNDr. Mojmír Krejčíček
(53)

 • starobělský rodák, po zdejší 

základní škole a gymnáziu 

v Ostravě-Hrabůvce vystudoval 

teoretickou kybernetiku a ma-

tematickou informatiku na Uni-

verzitě Palackého v Olomouci, 

promoval s červeným diplo-

mem – odtud titul RNDr.

• pracoval v několika státních 

i soukromých firmách, tou po-

slední byla VF Černá Hora, kte-

rá se specializuje na radiační 

ochranu, zastával manažer-

skou pozici. V listopadu 2014 

se stal starostou Ostravy-Staré 

Bělé

• je ženatý, s manželkou Yvonou 

má dcery Hanu (26) a Evu (22)

• rád se věnuje turistice a cyklis-

tice, od roku 1992 je předsedou 

TJ Sokol Stará Bělá, z funkce 

plánuje kvůli střetu zájmů 

na lednové valné hromadě 

odstoupit
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 V zastupitelstvu budu pracovat 

s lidmi, kteří chtějí něco dokázat 

a jsou tam dobrovolně, protože od-

měna, kterou dostávají, to je podruž-

ná věc – není to nic, co by ty lidi živilo 

nebo jim výrazně zlepšilo rozpočet 

domácnosti. Takže je potřeba z nás 

udělat tým, který bude vzájemně 

spolupracovat.

Zůstáváš sokolem?

 Nebudu starobělskému Sokolu 

předsedat – minimálně morálně by 

šlo o střet zájmů. Na lednové valné 

hromadě odstoupím z funkce. Těžko 

si můžu představit, že bych za Sokol 

žádal Starou Bělou o dotaci na pro-

voz a pak si peníze pomohl odsouhla-

sit.

Ještě něco musíš s nástupem do úřadu 

změnit?

 Šatník. Dosud jsem do práce dojíž-

děl na jih Moravy, ve firmě jsem spá-

val, takže jsem se tam pak pohyboval 

v tričku a šortkách, v domácím odě-

vu. V tom se po úřadu pohybovat ne-

můžu. Skříň budu muset výrazně 

doplnit.

Jana Bohušová

Mojmír Krejčíček složil stejně jako všichni jeho kolegové zastupitelský slibMojmír Krejčíček složil stejně jako všichni jeho kolegové zastupitelský slibMojmír Krejčíček složil stejně jako všichni jeho kolegové zastupitelský slib

Volba nového starobělského starosty byla tajná a napínaváVolba nového starobělského starosty byla tajná a napínaváVolba nového starobělského starosty byla tajná a napínavá



Vzpomínka a ocenění 

 Ve středu 12. listopadu 2014 se 
uskutečnila na Majerovci pietní 
vzpomínka na pilota mjr.Františka 
Doležala. Přesně před 40 roky tam 
zahynul. 

 U památníku na okraji lesíku 
Hranečník se setkala skupina členů 
Svazu letců ČR z Příboru s občany 
Staré Bělé a Ostravy-Jihu. Bylo nás 
asi 40 v čele se starostou RNDr. Moj-
mírem Krejčíčkem včetně skupiny 
z Výškovic. Všichni vyslechli proslov 
mjr. let. v zál. Oskara Roše. Připome-
nul cestu Františka Doležala od jeho 
mládí k vrtulovému a proudovému 
letectvu, přes Prahu a Plzeň do Moš-
nova a nakonec nad Výškovice. Pilot-
ním mistrovstvím, rozhodností a se-
beobětováním našel za posledním 
panelákem - již na katastru Staré 
Bělé - smrt. Můžeme přemýšlet, ko-
lik asi zachránil životů a jakým mate-
riálním škodám zabránil. 

 Květiny k památníčku položila 
i vdova paní Jiřina Doležalová a ka-
marádi letci. Starobělští a výškovičtí 
zapálili svíčky. Pan Ladislav Dlouhý, 
bývalý tajemník ÚMOb Ostrava-
Stará Bělá, obdržel od Svazu letců 
ČR Čestné uznání jako projev díků 
za dlouhodobou péči, kterou tomuto 
pietnímu místu věnuje. Toto ocenění 
je plně na místě a přítomní ocenili 
Láďu potleskem.

 Nakonec probíhala přátelská de-
bata. Pan Stanislav Mazurek z Výško-

vic tento osudný večer viděl přelet 
a klesání hořícího MIGu. Sokoli 
v úterý 12.listopadu 1974 nacvičova-
li na ČSS 1975 skladbu mužů pod ve-
dením Vlastimila Adámka a rovněž 
vzpomínali na statečnost letce. Pan 
Jan Kaplan předal do Příboru „sbír-
ku“ úlomků, které po několik roků 
nacházel v okolí po havárii. Večer se 
ještě vzpomínalo v sokolovně. Při-
spěli bývalý velitel hasičů pan Mirek 
Matěj, mjr. JUDr. Zbyněk Stuchlý 
se jako mladý důstojník SNB podílel 
po katastrofě na zabezpečení prosto-
ru zásahu, Oldřich Dlouhý ten večer 

 Zkušený pilot mjr.František Dole-
žal se 12.listopadu 1974 účastnil plá-
novaného cvičení 8. stíhacího letec-
kého pluku. Netušil, že se cvičný ve-
černí let promění v drama se smut-
ným koncem.

 „Počasí nebylo příznivé a do vzdu-
chu šli jen ti nejzkušenější. Patřil 
k nim i zástupce velitele 3. letky, pi-
lot 1. třídy mjr.František Doležal. 
V 18:25 hod odstartoval z Mošnova 
na letounu  Mig-21PF č. 1315. Úko-
lem byl nácvik přepadů na vzdušný 
cíl,“ popisuje poslední okamžiky 
pilotova života na webu Pomníky 
letců Ondřej Knotek.

 Mjr. Doležal splnil úkol krátce 
před 19. hodinou a dostal povolení 
vrátit se na mošnovské letiště. „Bě-
hem přistávacího manévru došlo 
ve výšce 1000 metrů nad Ostravou 
na letounu k technické závadě - po-
žáru motoru. Ten ztrácel rychle 
na výkonu. Mjr.Doležal ohlásil požár 
a okamžitě dostal od řídícího létání 
povel ke katapultáži,“ pokračuje. 

 Jenže letec se rozhodl jinak: „Byl si 
vědom, že se letoun nachází nad hus-
tě osídlenou oblastí a pád letounu by 
mohl způsobit velké materiální a pře-

Co se tehdy stalo

devším lidské ztráty. Pokusil se bez-
mocný hořící letoun dostat do ne-
obydlené oblasti. To se mu skutečné 
podařilo. Poslední dům v Ostravě 
doslova přeskočil ve výšce 30 metrů 
a pokusil se ve výšce 90 metrů o kata-
pultáž. Na tu však bylo již příliš poz-
dě. Vystřelovací sedadlo SK1 v této 
výšce katapultáž neumožňovalo a le-
tec dopadl v sedačce nedaleko letou-
nu 10km od prahu VPD Mošnov.“

 Odborníci trosky letounu prozkou-
mali a jednoznačně potvrdili, že pří-
činou havárie byla technická závada 
motoru. „Došlo k  zadření obou stře-
dových ložisek, které nedostávaly 
olej kvůli poruše olejového čerpadla 
a následnému požáru motoru. Hlavní 
a počáteční příčinou pak byla chybě-
jící vymezovací podložka, kterou za-
pomněl do agregátu vložit při revizi 
pracovník Leteckých opraven Male-
šice.

 In memoriam byl mjr. František 
Doležal vyznamenán zástupci města 
Ostravy Cenou města Ostravy 
II. stupně s čestným občanstvím a je-
ho jménem navíc nazvali jednu z ulic 
v Ostravě-Přívoze. Prezident repu-
bliky mu pak 30. dubna 1975 za pro-
kázanou statečnost a vysoké morální 
vlastnosti a obětování vlastního živo-
ta udělil in memoriam vyznamenání 
za statečnost.“                           (joh) 

Zdroj: www.pomnikyletcu.cz
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skládal šlam, viděl záblesk a slyšel 
výbuch podobně jako Miloš Hořínek. 
Vzpomínalo se i na známého pplk. 
„Frantu“ Komolíka, který tehdy 
v Mošnově sloužil jako „politruk“. 

 A dvě poznámky: Svaz letců ČR 
v Příboru má čestný název „odbočka 
č. 18 plk. JUDr. Ing. Vladimíra Vaň-
ka“. Byl to příborský rodák (nar. 
1911), studoval práva na UK v Praze. 
Po 15. březnu 1939 odešel do Polska, 
byl internovaný v SSSR a pak převe-
zen na Střední Východ, bojoval taky 
v Tobrúku. Od r. 1942 byl příslušní-
kem RAF (navigátor) a sloužil jako 
P/O (poručík) v britských perutích, 
po válce byl povýšený do hodnosti 
F/L (kapitán). Obdržel čtyři čs. a čty-
ři britská vyznamenání. Později emi-
groval do Kanady, kde vystudoval 

ještě stavební inženýrství. Zemřel 
v r. 2005 v USA. 

 Organizace Svaz letců ČR vznikla 
v roce 1929, kdy navázala na prvotní 
organizaci z roku 1919. Je „stavov-
ským, profesním, zájmovým a dobro-
volným sdružením letců a působí 
na území ČR“. Vyvíjí rozsáhlou čin-
nost (viz Stanovy). Např. si členové 
SL z Příboru připomenuli loni v Kr-
melíně výročí smrti por. let. Aloise 
Vávry, který s celou posádkou zahy-
nul v Biskajském zálivu 18. listopadu 
1943. Alois Vávra byl v r. 1939 i ve-
litelem Obrany národa ve Staré Bělé 
(viz SZ 12/2013). 

 Ocenění Ládi Dlouhého od Svazu 
letců ČR je tedy velice cenné. Blaho-
přejeme!

 Karel Sýkora, Proskovice

 Účastníci pietního setkání  na Majerovci (foto Eva Dlouhá) Účastníci pietního setkání  na Majerovci (foto Eva Dlouhá) Účastníci pietního setkání  na Majerovci (foto Eva Dlouhá)
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 Již třetí rok je v posledním čísle 

Starobělského zpravodaje vložen 

nástěnný kalendář na následující 

rok, s motivy ze starých pohlednic 

naší obce. 

 Na kalendáři pro rok 2015 jsou 

zachyceny dva hostince, jež byly 

postaveny kolem roku 1900 a krátce 

na to byly pořízeny i jejich fotografie. 

 Na prvním snímku je dosud fungu-

jící hostinec U Lípy v dolní části ob-

ce. Hostinec v zachycené podobě byl 

vybudován na místě dřevěného dom-

ku Johanou Šeděnkovou a jejími syny 

a byl otevřen 29.11.1897. Dostal ná-

zev podle vedle rostoucí lípy, která je 

také vpravo na snímku zachycena. 

V roce 1899 byla přistavěna dřevěná 

kuželna zachycena vlevo. V roce 

1901 převzal od matky hostinec nej-

starší syn František Šeděnka, který 

se však po roce vystěhoval do USA. 

Na jeho místo nastoupil mladší syn 

Petr.

 Od roku 1907 se zde střídali různí 

majitelé či provozovatelé, z nichž 

nejznámější byl Karel Choleva z No-

vé Bělé, podle něhož je některými 

staršími občany hostinec nazýván 

U Cholevy. 

 Od svého založení, ale hlavně 

po roce 1920, se stal hostinec „do-

movem“ mnoha kulturních, spor-

tovních a politických spolků a orga-

Kalendář 2015

nizací. Byla zde například založena 

Jednota divadelních ochotníků a své 

schůze a akce zde pravidelně pořá-

daly Dělnická tělovýchovná jednota 

DTJ či Klub českých velocipedistů 

KČV a další. Po vybudování jeviště 

se zde hrála divadelní představení, 

konaly se plesy a další kulturní akce. 

V zahradě v místě dnešní mateřské 

školky bylo sportovní hřiště, kde se 

v létě hrál tenis, házená (DTJ) 

a v zimních měsících tam bylo kluziš-

tě. 

 Po roce 1948 byl hostinec znárod-

něn a patřil pod organizaci RAJ-jih 

(Restaurace a jídelny). V této době 

se zde jako zaměstnanci střídali vel-

mi často různí hostinští. Mezi známé 

postavy patřila např. p. Anděla Dvor-

ská, o které se díky jejímu rozvážněj-

šímu přístupu k obsluze hostů trado-

valo, že má dvě rychlosti obsluhy. 

Pomalu a ještě pomaleji. 

 Současně fungovala v suterénu 

hospody mateřská školka a nájemní 

byt. 

 Po roce 1989 byl hostinec vrácen 

rodině p. Karla Cholevy, od nichž jej 

koncem 90. let koupila soukromá fir-

ma, která si v suterénní části zřídila 

provozní zázemí. Při částečné rekon-

strukci hlavně obvodového pláště 

a střechy bohužel došlo k částečné 

přestavbě sálu včetně jeviště na skla-

dové prostory. 

 Vlastnímu provozu tohoto již his-

torického hostince „šéfuje“ už téměř 

20 let stále mladá a pohledná paní 

Maruška, která je zárukou kvalitně 

čepovaného piva a až nemocniční 

čistoty všech prostor restaurace 

včetně neustále inovované výzdoby, 

která jistě přispívá ke zjemnění 

některých drsných návštěvníků. 

 Na druhém snímku je hostinec 

U zlatého jelena, který je ještě stále 

dominantou náměstí naší obce. 

Od roku 1860 zde stával zájezdní 

hostinec jako jediné cihlové stavení 

mezi dřevěnými domky. I když byl 

hostinec v pozemkové knize veden 

na panského sládka v Petřvaldě 

Václava Kudělku, byl neustále prona-

jímán a nejznámějším provozova-

telem byl v letech 1870-78 řezník 

Adolf Šé. Od roku 1879 pak patřil 

hostinec 48 podílníkům, převážně 

místním sedlákům, kteří jej pronajali 

manželům Jakubkovým z Paskova, 

kteří jej vedli přes různé potíže 

s placením nájmů a nevalnou pověstí 

návštěvníků až do roku 1896.

 Za velkého přispění P. Gregárka 

obdrželo novou hostinskou koncesi 

pro tento hostinec družstvo založené 

českým akciovým pivovarem v Mor. 

Ostravě 13.11.1898 uvedené druž-

stvo, v jehož čele již stál P. Gregárek, 

hostinec odkoupilo a kompletně jej 

přestavělo do dnešní vnější podoby. 

Byl úředně zkolaudován v listopadu 

1898, kdy tato honosná budova do-

stala svůj název Hostinec U Zlatého 

jelena. V roce 1901 koupil hostinec 

sedlák Ludvík Mácha, který jej pro-

vozoval spolu se svým zetěm učite-

lem Františkem Kopřivou až do své 

smrti v roce 1925. V roce 1938 byl sál 

v 1. patře přestavěn na byt učitele 

Kopřivy. K definitivnímu zániku hos-

tinské činnosti v této budově došlo 

v roce 1942. V následujících letech 

sláva „Hotelu“, jak byl občany nazý-

ván, pomalu ale trvale upadala. 

V prvním patře byl stále byt učitele 

Karla Staňka (zetě učitele Kopřivy), 

v dolní části se pak střídaly komerční 

prostory jako kadeřnictví, papírnic-

tví, drogerie a další. V posledních le-

tech přešla budova do soukromého 

vlastnictví, ale ani to dalšímu chátrá-

ní nezabránilo, což je jistě škoda. 

Samozřejmě že i tento hostinec byl 

až do druhé světové války středis-

kem společenského života obce. Stal 

se především baštou katolických 

spolků a organizací. Byly zde založe-

ny a provozovaly svou činnost např. 

Katolická jednota, Katolická beseda, 

Občanská záložna, ale nejstarším 

zde působícím spolkem byl od roku 

1865 Spolek vojenských zasloužilců. 

Po celou dobu zde byly pořádány 

plesy, společenské zábavy s tancem, 

ale především divadelní představení. 

 Dle úplně nejčerstvějších ne zcela 

ověřených informací (ze dne 19.listo-

padu 2014) zakoupil chátrající budo-

vu „Zlatého jelena“ nový majitel, kte-

rý má v plánu jej přestavět na bytový 

dům. Tak si ještě chvíli počkáme 

a uvidíme, jak bývalá chlouba ná-

městí dopadne. Držme palce. 

Oldřich Dlouhý

starobělský kronikář

 Charita Ostrava se pravidelně 

zúčastňuje celorepublikové Tříkrálo-

vé sbírky, kterou na pomoc lidem 

v nouzi pořádá Charita Česká repu-

blika. Tříkrálová sbírka 2015 bude 

v rámci Ostravy a okolí probíhat 

ve dnech 1. – 14. ledna 2015. Charita 

Ostrava se této tradiční veřejné sbír-

ky zúčastní ve spolupráci s partner-

skou Charitou sv. Alexandra.

 Z finančních příspěvků dárců bu-

dou v Ostravě podpořeny tyto pro-

jekty:

1. Podpora lidí v závěrečném stádiu 

života v Mobilním hospici a ošetřo-

vatelské službě sv. Kryštofa

2. Podpora seniorů v pečovatelské 

službě Matky Terezy

3. Podpora lidí bez domova - zřízení 

pohotovostní služby v charitním 

azylovém domě a noclehárně sv. 

Františka

4. Podpora lidí bez domova ve starto-

vacích bytech sv. Lucie

5. Podpora matek s dětmi v tísni 

v azylovém domě sv. Zdislavy 

6. Podpora seniorů a uživatelů slu-

žeb sociální prevence

Tři králové budou koledovat v Ostravě

7. Přímá hmotná humanitární pomoc 

lidem v nouzi

8. Dofinancování rekonstrukce tré-

ninkových prostor pro lidi ohrože-

né sociálním vyloučením v Charit-

ním středisku sv. Lucie - startovací 

byty

9. Rozvoj chráněných dílen Charity 

sv. Alexandra

10. Podpora chráněného bydlení 

Charity sv. Alexandra                                                                                                      

 Hledáme různé finanční a jiné 

možnosti, jak uskutečňovat naše 

aktivity na pomoc lidem v obtížných 

životních situacích. Obracíme se 

proto na Vás, vážení občané, s žá-

dostí o pomoc při této celostátní 

akci, pořádané na pomoc těm, kteří 

to nejvíce potřebují. Všem, kteří 

se budou jakýmkoliv způsobem podí-

let na realizaci Tříkrálové sbírky 

2015, předem děkujeme!

 V loňské Tříkrálové sbírce 2014 se 

v Ostravě vykoledovalo 1 474 273 Kč. 

Finance byly využity v průběhu le-

tošního roku na projekty na podporu 

aktivit Charity Ostrava a Charity 

sv. Alexandra pro lidi bez přístřeší, li-

di v závěrečném stádiu života, senio-

ry, lidi se zdravotním postižením 

a přímou humanitární pomoc lidem 

v nouzi.

 Více o využití výtěžku na webu: 

http://ostrava.caritas.cz/dobrovolni

c i / t r i k ra l ova - sb i rka - char i t a -

ostrava/. 

 Pořadatelem Tříkrálové sbírky 2015 je 

Charita Česká republika se sídlem v Praze. 

Sbírka je osvědčena Magistrátem hl. 

města Prahy podle zákona č.117/2001 Sb. 

O veřejných sbírkách.

 Při pořádání Tříkrálové sbírky Charity 

Ostrava jsou sbírkové pokladničky úředně 

zapečetěny i rozpečetěny Magistrátem 

města Ostravy, celý finanční výnos je 

uložen na sbírkové konto 66008822/0800 

u České spořitelny.

 Využití a vyúčtování financí z Tříkrálové 

sbírky pro záměry Charit jsou předkládány 

ke kontrole Diecézní charitě ostrav-

sko–opavské. Děkujeme všem dárcům, 

koledníkům, úřadům i farním společen-

stvím, kteří se do Tříkrálové sbírky zapojují.

Charita Ostrava

Kořenského 1323/17

703 00 Ostrava-Vítkovice

tel./fax: 596 621 094, 733 676 692

e-mail: veronika.curylova@charita.cz

 www.ostrava.charita.cz

Charita sv. Alexandra

 Holvekova 651/28

718 00 Ostrava-Kunčičky

tel./fax: 596 237 831, 

e-mail: alexandr@charita.cz, 

www.charita-sv-alexandra.cz



Marta mi jednou natrhla kraťasy, vzpomíná chovatel

 Kdyby se ve Staré Bělé konala se-

šlost výstavního skotu podobná té 

před osmdesáti lety, zástupkyně cho-

vu Michala Poláčka by jistojistě za-

bodovaly – jsou jedinečné.

 Chlupaté stádo plemene highland 

cattle – česky skotský náhorní skot – 

obývá dvouhektarový výběh za Po-

láčkovic domem v dolní části Staré 

Bělé. „Když jsem tuhle usedlost kou-

pil, přišlo mi líto ji zemědělsky nevy-

užít. Třeba tady, kde teď sedíme, by-

dlelo v dobách JZD čtyřiadvacet jalo-

vic,“ popisuje majitel statku i stáda 

Michal Poláček, k čemu kdysi sloužil 

jeho dnešní obývák.

 Lékař se specializací na gynekolo-

gii, porodnictví a asistovanou repro-

dukci se necítí být zemědělcem, spíš 

hobby chovatelem. Krávy si prý po-

řídil proto, aby se nemusel starat 

o rozlehlou pastvinu za domem. „Se-

kat trávu a sypat ji do lesa je blbost,“ 

komentuje své rozhodnutí stát se ze-

mědělcem-amatérem.

 A tak si v tomtéž roce, kdy se stal 

Starobělanem, pořídil první krávu. 

„Bylo to v roce 2005. Když jsem Ber-

tu koupil, netušil jsem, že beru dva 

v jednom. Byla březí.“ 

 Zkušený gynekolog dodnes vzpo-

míná, že se tehdy coby nezkušený 

chovatel pletl u porodu Bertě pod 

nohy. „Myslel jsem si, že jí musím 

pomáhat. A ona to snesla.“ Dnes už 

ví, že první obyvatelka jeho výběhu 

žádnou asistenci u porodu nepotře-

bovala – highlandi jsou tvorové sobě-

stační. Platí to téměř absolutně – 

v hornatém Skotsku, odkud původně 

plemeno pochází, byla zvířata odjak-

živa zvyklá postarat se o sebe sama. 

„Nepotřebují uklízet, nepotřebují 
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Chovatel Michal Poláček má se svými svěřenci dobré vztahyChovatel Michal Poláček má se svými svěřenci dobré vztahyChovatel Michal Poláček má se svými svěřenci dobré vztahy

přístřešek, jsou celoročně venku. 

Nepotřebují pomoci s reprodukcí, 

ani s porody. Jsou bezobslužná,“ říká 

Poláček.

 Jeho dvě krávy a jeden býk v klidu 

spásají trávu za statkem a jednou 

do roka se rozmnoží. Stádo se každo-

ročně rozroste o dva kusy. Jediné, 

v čem servis člověka ocení, je starost 

o vodu – napáječka musí být celo-

ročně funkční, takže parta Michala 

Poláčka v zimě pije z vyhřívané napá-

ječky.  „A v zimě jim přidávám seno,“ 

doplňuje chovatel, který zvířata ne-

chová pro zisk, ale pro radost: „Re-

laxuju u nich, chodím se na ně k ohra-

dě dívat. Tím, že telata prodávám, 

si krávy pobyt zaplatí. Seno jim 

kupuju. V zimě je náš vztah důvěrněj-

ší – seno dávám dvakrát třikrát den-

ně. Nebo jim podám jablka z ruky.“

 Každý dospělý člen stáda má 

křestní jméno: matky jsou Berta 

a Marta, černočerný táta jejich po-

tomků Othello. Dva letošní junioři za-

tím na jméno čekají. Zatím se pro jis-

totu drží u boků svých matek, zatím-

co táta se pyšně rozhlíží po revíru. 

„Othello je plemenný býk, přivezl 

jsem si ho ze Šumavy. Berta tady byla 

první, ale Marta je dominantní – 

vždycky žere jako první a využívají 

toho její telata, taky žerou víc,“ před-

stavuje stádo Poláček.

 Martinu dominanci jednou poznal 

zblízka. „Přijel k ní veterinář, potře-

boval jsem ji odehnat od telete. 

A přiblížil jsem se víc, než si přála. 

Nabrala mě a natrhla mi kraťasy,“ 

popisuje s úsměvem. „Přesně ví, kde 

má špičku rohu. Měl jsem tam malý 

šrám, víc mi neublížila.“

 Kravského mléka se od highlan-

dek dočkat nemůže, chovají se vý-

slovně pro maso. Michal Poláček 

přesto biftek z vlastního chovu nikdy 

neochutnal. „Býčci jdou pryč dříve, 

než by se dali porazit, a jalovici radši 

nechávám na chov,“ vysvětluje. „Že-

na mi to vyčítá, už by si dala. Ale když 

máme chuť, zajedeme si k panu Po-

láškovi do beskydského Horizont 

resortu. Na steak nebo tatarák 

ze zadního,“ říká muž, na jehož sta-

robělském statku žije rozmanitá 

zvířecí parta: kromě highland skotu 

ještě sibiřský kocour Denis, jedna 

border kolie, tři středoasijští paste-

večtí psi a parta slepic a hus. „Vlastní 

drůbež na rozdíl od krav konzumu-

jeme běžně,“ uzavírá chovatel. 

Jana BohušováMarta, Berta a jejich letošní potomciMarta, Berta a jejich letošní potomciMarta, Berta a jejich letošní potomci

Othello - šéf Poláčkovic stádaOthello - šéf Poláčkovic stádaOthello - šéf Poláčkovic stáda
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Jedno (starobělské, rolnické, zemědělské,

neobvyklé, milé, zvláštní, místní…) výročí 

 V roce 1997 náš jedinečný historik 

a dopisovatel Jan Pchálek (1919-

2008) napsal do Starobělského zpra-

vodaje příspěvek Proměny našeho 

zemědělství. Věrně popsal místní 

selský a vesnický život od prvních 

zmínek o Staré Bělé až do tehdy 

aktuální současnosti.

 Zemědělství prošlo dlouhým vývo-

jem. Pastviny, orná půda, louky, za-

hrady, sady, lesy i rybníky jsou pořád 

tady. Včetně zemědělců, chovatelů 

a zahrádkářů. A tak při jednom pročí-

tání archiválií s kronikářem Oldři-

chem Dlouhým jsme našli zajíma-

vost, která dokumentuje vysokou 

úroveň zdejších i okolních sedláků 

v jedné oblasti – v chovu dobytka. 

V sobotu dne 8. září 1934 se tak moh-

la ve Staré Bělé konat Okresní pře-

hlídka hovězího dobytka a vepřového 

bravu. Bylo to před 80 roky. 

 Pořadatelem byl Okresní hospo-

dářský spolek Mor. Ostravský za sou-

činnosti Českého odboru zeměděl-

ské rady a Zemského výzkumného 

ústavu zootechnického v Brně. Míst-

ní rolníci byli tímto spolupořadatel-

stvím poctěni podruhé (poprvé v ro-

ce 1927). Oprávněně. Dokumentuje 

to i tzv. „Sčítání zemědělských závo-

dů a živností“ v květnu r. 1930. Byla 

to celostátní akce a dá se předpoklá-

dat, že za čtyři roky nedošlo k něja-

kým radikálním změnám ve výmě-

rách ani v počtech zvířat. Staroběla-

né užívali 164 729 arů půdy, z toho 

v samotné Staré Bělé 141 897 arů (ta 

další byla v okolních katastrech). 

Orné půdy bylo 73.666 a, luk a past-

vin 29 230, zahrad 4 293 a lesů 

54 543 arů. Pěstovalo se obilí, okopa-

niny, luštěniny, průmyslové plodiny, 

zelenina a pícniny. V obci bylo 109 

koní (v r. 1941 potom 96), 696 kusů 

skotu (634), 482 vepřů (113), 183 

koz (303!) a 6 422 ks drůbeže (3 104 

ks). Králíci, včelstva, psi a kočky se 

tehdy nesčítali (v Protektorátu 

už ano). 
 To všechno bylo dobrým důvodem, 

aby sedláci vlastnili ušlechtilý, vyso-

ce užitkový dobytek, který mohl při-

nášet slušné zisky. Jednoduché to 

jistě nebylo a výstavní katalog kon-

statuje, že „…bezprostřední blízkost 

velkého konzumního střediska, ja-

kým je Velká Ostrava, nemohla zů-

stati bez pronikavého vlivu na země-

dělskou výrobu,…v živočišné výrobě 

jsou ale ještě nepříznivé poměry 

chovatelské“. Živočišná výroba totiž 

zajišťovala 60-80% příjmů zeměděl-

ce. A jednou z cest k ziskům byly kva-

litní chovy. A takové jistě ve Staré 

Bělé a okolí byly. Zmíněný katalog 

upozorňoval mj. na výkupní ceny, re-

gulaci trhu, družstevní organizaci 

i na význam Svazu chovatelů hospo-

dářského zvířectva, který zahrnoval 

okresy Místek, Nový Jičín, Fulnek, 

Frenštát, Příbor a Moravskou Ostra-

vu. V této době progresivní a dnes 

znovu aktuální ideje.

 Co se tehdy „na louce u hostince 

paní Hrabovské“ (dnes U Matěje) 

vystavovalo? Bylo to 12 plemenných 

býků, 11 mladých býčků, 34 jalovic, 

30 krav a taky 5 plemenných kanců 

a 5 prasniček. Celkem 97 zvířat! Byla 

to veliká akce. Vystavovali místní, 

ale i rolníci z Nové Bělé, Proskovic, 

Krmelína, Staré Vsi, Hrabové, Košat-

ky, z Petřvaldíku, z Nové Vsi, Výško-

vic a Zábřehu. Ze Staré Bělé kon-

krétně Cyril Folta, Karel Slavík, Jan 

Sýkora, Josef Urbánek, Emanuel 

Dlouhý, Josef Lýčka, Karel Blahut, 

Antonín Hořínek, Valentin Šeděnka, 

Ladislav Nováček, Antonín Holaň, 

Ludvík Lýčka, František Blahut, 

Karel Folta, Inocenc Kokeš, Franti-

šek Klečka a výměnkářka Jana Sýko-

rová - dojnici, červenou strakatou, 

stáří 5 roků.

K výročí této výstavy zpracoval 
Karel Sýkora, Proskovice

Titulní strana katalogu velké starobělské výstavy hovězího dobytka a prasatTitulní strana katalogu velké starobělské výstavy hovězího dobytka a prasatTitulní strana katalogu velké starobělské výstavy hovězího dobytka a prasat

Chovatelé vystavovali zvířata různého stáří i plemeneChovatelé vystavovali zvířata různého stáří i plemeneChovatelé vystavovali zvířata různého stáří i plemene

Od ledna se můžete těšit na seriál 
o zemědělcích, kteří v současnosti 
žijí a hospodaří ve Staré Bělé.

 Představíme vám jejich rodinnou zemědělskou 

historii, jejich hospodářství - zvířata i plodiny, 

na něž se specializují, a přidáme kontakt, kde je 

najdete, pokud byste stáli o jejich produkty.

Vaše redakce

ŽIVÝ BETLÉM
Starobělští
ZEMĚDĚLCI 2015 
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Podzimní uklízení a nátěr buňky
(Byla tu a už tu není)

 Už třetím rokem se naše organi-

zace AVZO – Kmen malá Sihasapa 

zapojuje do projektu ČRDM (České 

rady dětí a mládeže) podpory 

dobrovolnictví „72 hodin“. V letoš-

ním roce s podtitulem „nebrblej, 

mákni a buď cool!“

 Celou akci jsme připravovali jako 

dvoudenní „víkendovku“ pro děti. 

Celkově se zúčastnilo 13 dětí a tři 

„dospěláci“.

 Vše začalo v sobotu ráno, to jsme 

se sešli v naší klubovně a vysvětlili si, 

jaký je náš cíl. Potom jsme se roz-

dělili na dvě skupiny, jedna likvido-

vala náletový strom, který poškozo-

val střechou našeho skladu a druhá 

se připravovala na venkovní nátěr 

skladu (buňky). Naše představa by-

la, vytvořit nátěr v maskovacím 

provedení. Jak se nám to podařilo, 

dáváme ke zhodnocení na pořízené 

fotodokumentaci po dokončení.

  Večer se pak všichni sešli u tábo-

ráku a opekli si buřty. V neděli ráno 

po snídani, se děti rozdělily do sku-

pinek a vyrazily na výpravu do pří-

rody. S GPS v rukou hledaly kešku 

„Václav“ a protože při hledání kešky 

měly skupiny výborný čas, podařila 

se najít i druhá keška (náhradní cíl), 

s názvem „Čarodějka Irena“. V po-

ledne se všichni vrátili do klubovny, 

dokončili úklid a rozešli se domů.

Zkráceno podle Michaela

Za výbor ZO Jaromír Remža
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Cvičitelé na horách

 Cvičitelé Asociace sportu pro 

všechny fungují jako parta. Parta, 

která „táhne za jeden provaz“. Stačí 

nápad, myšlenka jednoho, a ostatní 

se přidají. Neváhají obětovat svůj 

volný čas pro ty, co se chtějí hýbat. 

Vždyť někteří z nás se věnují už něko-

likáté generaci cvičenců! Potěšující 

pro nás je, že jsou mezi námi i mladí 

lidé, kteří také chodí do tělocvičny 

a věnují svůj čas jiným. Takže zatím 

nehrozí, že by cvičení skončilo 

pro nedostatek cvičitelů. Nemůžeme 

se pak také divit, že přibývají akce 

pro děti i dospělé. A to je dobře, 

bez nadšení a zápalu pro věc by tuto 

činnost nešlo vůbec dělat.

 A jak jim poděkovat za jejich ne-

lehkou dobrovolnou práci? Docela 

jednoduše – vzít je na víkendový po-

byt na hory. Ten letošní se konal 

v krásném prostředí jedné chaty 

na Horní Bečvě. Sobotní sluníčko 

nás vytáhlo na kratší tůru po okolí 

a po návratu a krátkém relaxu jsme si 

šli na hřiště vyzkoušet a naučit nové 

hry, které se můžou přenést i do tělo-

cvičny. Všechny zaujala finská hra 

Möllki (házení dřevěnými špalíčky). 

 Po večeři se řešily organizační zá-

ležitosti a příprava akcí, jež nás 

do konce roku ještě čekají. Bude to 

Mikulášská nadílka pro děti, pro žač-

ky Novoroční noc v tělocvičně a pro 

kluky florbalový turnaj. 

 Zhodnocení celoroční práce a akti-

vit pak proběhne na valné hromadě 

dne 9.1.2015.

 Závěrem děkuji všem cvičitelům 

za jejich práci, která není v dnešní 

uspěchané době nijak jednoduchá, 

všem přeji hodně spokojených cvi-

čenců, klidné a radostné Vánoce 

a hodně úspěchů v roce 2015.

Svatava Zezulková

 „Čaruji, čaruji zkrátka,

 studánko, zavírej vrátka…“

Tímto zaklínadlem končilo ve čtvrtek 

30. 10. 2014 Zamykání lesa a studán-

ky dětí z MŠ Ostrava – Stará Bělá, 

pracoviště Blanická v Bělském lese.

 Cesta od MŠ podle modrých stu-

žek ale nebyla jednoduchá. Děti 

plnily na stanovištích různé úkoly, 

které jim paní učitelky připravily. 

Musely zazpívat vodníkovi Toníkovi, 

skákat jako žáby a zajíci, poznat 

a přiřadit stopy lesních zvířat, tvořit 

slova na daná písmena, určit, co do 

lesa nepatří a jak se v něm chovat 

a další úkoly.

 U lesa na děti čekal pan myslivec 

Vašek Kopecký. Děti se s ním hned 

skamarádily. Dávaly mu různé otáz-

Zamykání lesa a studánky

ky a on si je pak vyzkoušel, jestli ví, 

co mohou zvířata žrát. Společně pak 

potravu zvířátkům do krmelce od-

nesli.

 Nejdůležitější úkol na děti ale če-

kal v setmělém lese. Pomoci baterek 

musely najít poklad: světýlka do lam-

piónů a perníkové klíče, které paní 

učitelky v MŠ upekly a jimi společně 

se zaklínadlem les i studánku zam-

knout.

 Povedená akce proběhla také 

v rámci projektu „Zahrada plná 

kouzel“ a s finanční podporou do-

tačního programu z rozpočtu Statu-

tárního města Ostrava.

Pavla Šafaříková

MŠ Ostrava-Stará Bělá
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Vychází zdarma

11 x ročně.

Malé ohlédnutí za Vánoční výstavkou

u „Zahrádkářů“ ve Staré Bělé

  Jsem velmi ráda, že výroba advent-

ních věnců má velký ohlas v naší 

Staré Bělé, o čemž svědčila i letošní 

hojná účast. Už před třetí hodinou, 

kdy akce zpravidla začíná, se začali 

trousit rodiče s dětmi. Ve čtyři hodi-

ny se zdálo, že nebude místečko, 

ale myslím, že ti vytrvalí počkali, 

našli si místo u stolu nebo někde 

na okně a upletli si krásný adventní 

věneček, který si i později nazdobili.

 Atmosféra blížících se Vánoc byla 

znát už při vstupu do základní školy, 

když zavonělo jehličí. Hned bylo 

jasné, že nastává doba adventní - pří-

prava na vánoční svátky. V letošním 

roce jsme pro děti připravili navíc 

výrobu pohlednic technikou enkau-

stika, což je malování teplým vos-

kem. 

 Jménem organizátorů Skautského 

střediska chci poděkovat všem 

za zdárný průběh akce. Vedení ZŠ 

za dobrou spolupráci, obecnímu úřa-

du za poskytnutou dotaci.

 Poděkování také patří všem, kteří 

při akci přidali ruku k dílu. Věřím, 

že se v příštím roce zase sejdeme. 

 Ve dnech 28. – 30.11.2014 se usku-

tečnila tradiční Vánoční výstava 

v klubovně zahrádkářů, kterou při-

pravily členky svazu zahrádkářů a je-

jich příznivci. Jako vždy byla i letošní 

výstava bohatá se spoustou různých 

vánočních výrobků – ozdoby, cukro-

ví, vazby z živých květin, perníčky, 

adventní věnce atd.

 Oproti minulým výstavám letos se 

do přípravy zapojila i starobělská 

mladší generace žen, která přinesla 

do vystavovaných exponátů nové ná-

pady. Příští obdobná akce zahrádká-

řů je velikonoční výstavka, kde by or-

ganizátorky rády přivítaly i další 

mladé ženy, které by se mohly po-

chlubit svými vlastními a novými ná-

pady.

 Za letošní vánoční výstavu, která 

se setkala oproti minulým letům 

s velkým ohlasem, děkují organizá-

torky všem ženám, jež se na přípravě 

aktivně podílely. Velký dík patří 

oběma mateřským školkám a školní 

družině, které přispěly k oživení 

výstavy svými krásnými výrobky.

 Za výbor starobělského
svazu zahrádkářů
Danuše Paličková 

Výroba adventních věnců ve škole

Možná nás bude zase hodně, ale ne-

nechte se odradit, že nebude místo, 

na každého se dostane. Dobrých lidi 

se vejde všude dost.

 Přeji všem, ať vlastnoručně vyro-

bený adventní věnec ozáří pohodou 

a radostí váš stůl v době adventní.

         Markéta Nováčková 


